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در سال های اخیر، تلویزیون به جای اینکه 
از مجریان جدید و جوان رونمایی کند و 

چهره های تربیت یافته ای در عرصه اجرا 
روی آنتن بفرستد، سراغ بازیگران سینما 

و تلویزیون رفته است. این انتخاب ها 
به خصوص در یکی دو سال اخیر خیلی 

بیشتر هم شده. انگار بین شبکه های 
مختلف برای جذب بازیگران رقابت 

عجیبی در گرفته. هر شبکه سعی می کند، 
بازیگر جذاب تری را به عنوان مجری 

انتخاب کند تا نهایتا با استفاده از محبوبیت 
این چهره ها، مخاطبان بیشتری به سمت 
خودش جلب کند. در این بین پلتفرم ها 
هم وارد این رقابت شده اند و برای جلب 

بازیگران شناخته شده از هم و از تلویزیون 
پیشی می گیرند.حالا اینکه این بازیگران 

چقدر در عرصه اجرا موفق می شوند و 
چقدر توان ادامه دادن دارند بماند. در 
بخش اول این پرونده سراغ بازیگرانی 

رفته ایم که در دو سال اخیر به عرصه اجرا 
قدم گذاشته اند و در بخش دوم، پرونده  

سه سال قبل هفت صبح درباره  بازیگران 
مجری را بازخوانی کرده ایم. طبیعتا تعداد 

بازیگران مجری بیشتر از اینهاست و 
افرادی مثل امیرحسین رستمی، دانیال 
عبادی، یوسف تیموری، جواد رضویان 
و ... را به دلیل کمبود فضا و همچنین به 
این دلیل که پیش تر درباره شان مفصل 

نوشته ایم کنار گذاشته ایم.
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  مرجان فاطمی    
هفتصبح

          ویژگی مهم اجرا  مهمتریــن ویژگــی محمدرضا گلزار بــرای اجرای 
»برنده باش«، محبوبیت اوســت. به هرحال هرکــس دیگری جای گلزار 
بود، مردم برای تماشای مســابقه تا این حد ترغیب نمی شدند. گلزار در 
قسمت های اول خامدستی هایی در اجرا داشت اما خیلی زود آن را برطرف 
کرد. او در باره سوالات اطلاعات خوبی به دست آورده بود و سعی می کرد 
علاوه بر پاسخ ســوال، آورده ای هم برای مخاطبان داشته باشد. با وجود 
اینکه اجرایی کاملا جدی داشت اما گهگاه با شوخی ها یا نگاه هایش فضا 
را تلطیف می کرد. متین و باوقار اجرا می کــرد و برای بالا بردن جذابیت 

برنامه خودش را به در و دیوار نمی زد و این هم از دیگر ویژگی هایش بود.
          چقدر با فضای برنامه جور بود اجرای مســابقه ای مثل »برنده باش« که 
قرار است اطلاعات عمومی شرکت کننده ها را مورد قضاوت قرار دهد، کار 
چندان پیچیده ای نیســت. فقط نیاز به مجری اي دارد که بتواند به موقع 
واکنش نشان دهد، به موقع شرکت کننده  را دچار شک و تردید کند و از 
همه مهمتر اینکه اطلاعات عمومی بالا داشــته باشد که گلزار از پس آن 

برآمد. 

          ویژگی مهم اجرا   پروسه مجری شدن در مهران مدیری با بقیه فرق می کند. 
چون از وقتی یادمان می آید مهران مدیری معمــولا همزمان با کارگردانی و 
بازیگری، یکجورهایی مجری برنامه هایش هم بود. حالا اجرا نه به این معنی که 
مقابل دوربین قرار بگیرد و با مهمان های برنامه وارد گپ و گفت شود؛ ویژگی 
اصلی مدیری این بود که از همان اول با پلاتــو گفتن هایش دل مخاطبان را 
برد. مهران مدیری با اینکه شخصیت محبوبی است اما به عنوان مجری برنامه 
»دورهمی« وارد مقوله هایی می شــد که شــاید خیلی ها نمی پسندیدند. به 
صحبت های انتقــادی و گهگاه یکطرفه به قاضــی رفتن هایش کاری نداریم. 
مشکل اصلی اینجا بود که در شوخی هایش سبک زندگی مردم عادی جامعه 

را زیر سوال می برد. 
          چقدر با فضای برنامه جور بود درباره مهران مدیری نمی شــود به مســئله 
ارتباط میــان اجرا و بازیگر وارد شــد و دربــاره انتخــاب او به عنوان مجری 
»دورهمی« اظهارنظر کرد، چــون مهران مدیری خودش فضــای برنامه را 
می سازد. اصلا »دورهمی« از همان اول با اجرای مدیری شکل گرفته و اگر او 

را از برنامه حذف کنیم، چیزی باقی نمی ماند.

          ویژگی مهم اجرا خیلی ها در تمام این ســال ها تلاش کرده اند به عنوان 
مجری یک برنامه شاد، موفقیت هایی به دســت بیاورند و خودشان را در دل 
مردم جا کنند اما موفق نشده اند. رامبد جوان شاید تنها مجری بامزه تلویزیون 
است که وقتی اسمش می آید، بلافاصله یاد هیجان  و حس خوبش در  طول 
برنامه می افتیم. رامبد ذاتا بامزه اســت و برای ایجاد هیجان در برنامه هایش 
نیازی بــه ادا در آوردن ندارد. دلیل اصلی موفقیتــش همین تصنعی نبودن 

اجرای اوست. 
          چقدر با فضای برنامه جور بود  خندوانه اگر رامبد جوان را نداشت، قطعا به 
چنین جایگاهی نمی رسید. او یک مجری صرف نیست. همان حرفی که درباره 
مدیری زدیم درباره رامبد هم صادق است. پیش از رامبد جوان خیلی ها قصد 
داشتند از روی تاکشوهای مهم دنیا الگوبرداری کنند، این کار را هم کردند 
اما موفقیتی نصیبشان نشد، چون نتوانستند خودشــان را با سبک اجرایی 
که مد نظر داشتند، هماهنگ کنند. رامبد خودش خندوانه را متولد کرد و از 
همان ابتدا جزء به جزء اش را با توجه به سبک و سیاق خودش ساخت. برای 
همین رامبد و خندوانه، چیزی جدا از هم نیستند و کاملا در هم ادغام شده اند.

          ویژگی مهم اجرا  اکبر عبدی، کمدین محبوبی اســت. یعنی آنچه که 
در وهله اول باعث شده که مدیران دســت روی او بگذارند و اجرای یک 
برنامه را در اختیارش قرار دهند، همین محبوبیت است. به هرحال عبدی 
به عنوان یک کمدین، آنقدر برای مردم اهمیت دارد که توجه چندانی به 
اجرای او نشان ندهند و ایرادهای کارش را نبینند. با این حال اما نمی شود 
از کنار ضعف های این کمدین به راحتی گذشــت. تنهــا نکته بامزه اکبر 
عبدی در »عبدی شو« خاطرات بامزه ای بود که تعریف می کرد اما عملا 
از سطح یک استندآپ کمدی فراتر نمی رفت. اکبر عبدی با تمام تبحری 
که در بازیگری داشت، مجری خوبی نبود. از همان ابتدا زمانی که به عنوان 
یک مجری برنامه را شــروع می کرد، حتی در صحبت کردن هم درست 
پیش نمی رفت و در گفت وگوها هم بی رمق رفتار می کرد. سعی می کرد 
با مهمان ها صمیمی باشد و موفق هم هست اما نمی تواند مهمان را برای 

صحبت کردن سر ذوق بیاورد.
          چقدر با فضای برنامه جور بود   اسم برنامه »شبی با عبدی« است و خب 

طبیعتا بخش های برنامه با توجه به حضور این بازیگر طراحی شده. 

          ویژگی مهم اجرا از جمله بازیگرانی بود که وقتــی خبر اجرای او در 
برنامه »کودک شو« به گوشمان رسید، زیاد متعجب نشدیم. پژمان بازغی 
به عنوان بازیگر هم استایل خاص خودش را دارد و جدیت همیشگی اش 
می توانست او را برای اجرا مناســب جلوه دهد. مهمترین ویژگی بازغی 
این است که از خودش فاصله نمی گیرد و سعی در ادا درآوردن و تغییر 
لحن و ... ندارد. او به موقع شوخی می کند، به موقع مچ شرکت کننده هایش 
را می گیرد و ســعی می کند با آنها همراه شود و یک اجرای نسبتا مفرح 

داشته باشد اما در عین حال از استایل همیشگی اش فاصله نمی گیرد.
          چقدر با فضای برنامه جور بود  شاید به نظر برســد برای یک برنامه در 
حوزه کودک، باید لزوما از یک مجری با هیجان که بالاوپایین می پرد و 
ادا درمی آورد استفاده کرد تا فضا تا حد زیادی به حال و هوای کودکان 
نزدیک شــود اما حضور پژمان بازغی و اجرای معقــول او ثابت کرد که 
اتفاقا چنین برنامه ای بدون ادا درآوردن و لوس بازی های مرسوم، بسیار 
جذاب تر اجرا می شــود و در این صورت، ذات مسابقه دستخوش تغییر 

نمی شود.

          ویژگی مهم اجرا  اگر فقــط یکبار پــای صحبت های ســروش صحت 
بنشینید، کاملا متوجه می شوید برای تبدیل شدن به مجری »کتاب باز«، 
کوچکترین تغییــری در رفتار و طرز صحبت کردن اش بــه وجود نیاورده. 
ویژگی اصلی اجرای سروش صحت، این اســت که کاملا راحت و صمیمی 
مقابل مخاطبانش می نشیند و با آنها گپ می زند. نکته مهمتر اینکه صحت 
علاقه زیادی به خواندن و خرید کتاب دارد و علاقه اش برای صحبت راجع 
به نویسنده ها و داستان ها، شبیه اشتیاق یک مجری معمولی نیست. ضمن 
اینکه برای هر مهمان، از محور جدیدی وارد گفت وگو می شــود و ســعی 

می کند مصاحبه هایش با افراد مختلف شباهتی باهم نداشته باشد. 
          چقدر با فضای برنامه جور بود  برخلاف بیشتر کمدین ها و کارگردان های 
آثار کمدی، در کتاب خواندن بسیار جدی است و تسلط اش بر کتاب ها باعث 
می شــود که موقع مصاحبه با مهمان ها یک ذره هم کم نیاورد. او آنقدر به 
این حوزه مسلط است كه با مهمان هایش از هر طیف و هر عقیده و نظری، 
راحت گرم می گیرد و حتی راجع به کتاب هایی که در سلیقه اش نیست هم 

با دقت، نظر می دهد. 

          ویژگی مهم اجرا   اشکان خطیبی سال ها پیش برنامه ای را همراه با رامبد 
جوان اجرا می کرد و می شود گفت با اصول اجرا به نسبت آشنا بود. درواقع 
اشکان خطیبی به استایل ثابتی در بازیگری و اجرا رسیده و در »5 ستاره« 
هم ســعی می کرد روی همان چارچوب پیش برود. یک مجری آراســته، 
تقریبا جدی و متین اما در عین حال شــوخ طبع که هم مراوده درســتی با 
مهمان هایش دارد، هم گهگاه آنها را می خنداند و هم حوصله مخاطبانش را 
سر نمی برد و در عین حال لودگی و حرکات سخیف هم در اجرایش جایی 

نداشت. 
          چقدر با فضای برنامه جور بود گرچه معتقدیم برنامه ای مثل »5 ستاره« 
بیشتر از اینکه به یک مجری بازیگر نیاز داشته باشد به یک مجری کارشناس 
و با اطلاع نیازمند است اما با این حال اشکان خطیبی هم گزینه نامناسبی 
نبود و به هرحال ســطح اطلاعات عمومی خوبی داشت. نکته مهمی که در 
انتخاب اشکان خطیبی برای اجرای این برنامه در شبکه پنج وجود داشت 
این بود که  شبکه پنج در آن زمان فقط با یک مجری ستاره می توانست توجه 
مخاطبانش را مجددا جلب کند. خطیبی از این رو مناسب اجرای برنامه بود. 

          ویژگی مهم اجرا    کامران تفتی قبل از »وقتشــه«، تجربــه ای در اجرا 
نداشت. برای همین هم مدت زیادی طول کشید تا تبحر پیدا کند و بتواند 
از قالب بازیگر خارج شود و عرصه اجرا پا بگذارد. اگر اجرای کامران تفتی در 
فصل دوم »وقتشــه« را با اجرایش در فصل اول مقایسه کنیم کاملا متوجه 
می شویم که او برای رسیدن به یک اجرای اســتاندارد، تلاش زیادی کرده 
است. او در فصل دوم تسلط بیشتری بر اجرا پیدا کرده و تا حدودی از رفتار 
تصنعی فصل قبل فاصله گرفته. البته هنوز هم نمی شــود او را یک مجری 
درجه یک نامید اما با این حال می شــود گفت به اســتاندارد خوبی در این 

عرصه رسیده است. 
          چقدر با فضای برنامه جور بود تفتی در فصل دوم کاملا هم راســتا با هدف 
برنامه حرکت می کــرد ، مخاطبانش را به خوبی شــناخته بود و اجرایش را 
درســت براســاس هدف برنامه و ویژگی های مخاطبانش تنظیم می کرد. 
ضمن اینکــه در تعامل با مهمان ها خیلی خوش رفتار بود و ســعی می کرد 
با پرسیدن سوال های بامزه و مرتبط با ســاختار برنامه، کاری کند تا فضای 

»وقتشه« جذاب تر شود.

نفرات اول صف 
ورود به اجرا

بازخوانی پرونده سه سال پیش 
هفت صبح درباره بازیگرانی که 
جلوتر از سایرین قدم به میدان 

اجرا گذاشتند
سه سال پیش، زمانی که بازار ورود بازیگران 
به عرصه اجرا داغ شــده بــود، پرونده ای را 
به این امر اختصاص دادیــم. آن زمان تعداد 
این بازیگرها زیاد نبــود و مجبور بودیم برای 
پیدا کردنشان یک مقدار به خودمان سختی 
بدهیم. حالا بعد از گذشت سه سال، این تعداد 
چندبرابر شده اســت. بازیگرانی که در بالای 
صفحه می بینید فقط در همین یکی دو سال 
برنامه روی آنتن داشته اند و به تعداد بازیگران 
مجری اضافه شــده اند. در این بخش سراغ 
بازخوانی پرونده سه ســال پیش رفته ایم و 
درباره بازیگرانی نوشته ایم که در ابتدای صف 
ورود به عرصه اجرا قرار داشتند و خیلی زودتر 
از سایرین توانایی شان را به عنوان یک مجری 
محک زده اند. از مهران مدیری و رامبد جوان 

گرفته تا اشکان خطیبی و کامران تفتی. 

کامران تفتیاشکان خطیبیسروش صحتپژمان بازغیاکبر عبدیرامبد جوانمهران مدیریمحمدرضا گلزار وقتشه 5 ستاره کتاب باز کودک شو شبی با عبدی خندوانه دورهمی برنده باش و هفت خوان

           سابقه اجرا  محمدرضــا علیمردانی تا پیش از اجــرای برنامه »چهل تیکه« 
تجربه ای در اجرا نداشت. او در عرصه های صداپیشگی، بازیگری و خوانندگی فعال 
بود. علیمردانی با وجود حضور در ســریال های مختلف، بیشتر از همه با بازی در 
سریال »پایتخت 4« به شهرت رسید و زمانی که اولین بار در جایگاه اجرا قرار گرفت 

به عنوان بازیگر و صداپیشه کاملا شناخته شده بود.
          سبک اجرا زمان اجرای »چهل تیکه« بارها نقدهایی درباره اجرایش نوشتیم 
و توضیح دادیم که سوژه ها را می سوزاند و با اینکه می تواند از مهمان ها سوالاتی 
جذاب بپرسد و مسیر گفت وگو را به سمت و سوی جذابی ببرد اما عملا ساده ترین 
سوالات را مطرح می کند. علیمردانی در مسابقه »شب های مافیا« اما به سبک و 
سیاق دیگری عمل کرد؛ اجرایی که خاص چنین مسابقه ای بود. اجراي جدي و 
دقیق علیمرداني و همچنین کاریزمایی که داشت باعث شده بود شرکت کننده ها 

نظم خاصي داشته باشند و این کاملا به نفع حال و هوای مسابقه بود. 
          موفقیت برنامه  هم »چهل تیکه« و هم »شــب های مافیا« هر دو برنامه های 
موفقی بودند. »چهل تیکه« با وجود تمام نقدهایی که به آن وارد شــد اما برنامه 
پرمخاطبی از آب درآمد و اکثر مخاطبان »شب های مافیا« هم معتقد بودند که 
مسابقه در زمان اجرای علیمردانی به نسبت دوره ای که کامبیز دیرباز آن را اداره 

می کرد، جذابیت بیشتری داشته و به اصل مافیا نزدیکتر بوده است. 

          سابقه اجرا  حمید گودرزی را به عنوان بازیگر مطرح دهه های قبل ســینما 
می شناسیم اما ســابقه اجرای حمید گودرزی به ســال 1398 و مسابقه »پنج 
ستاره« در شبکه پنج برمی گردد. او بعد از اشکان خطیبی به میدان آمد و اجرای 
ناموفقی داشت. با این حال سال گذشته در مسابقه »کودک شو« جایگزین پژمان 

بازغی شد. 
          سبک اجرا گودرزی در »پنج ســتاره« تصویری عصبی، بی حوصله و ناآرام 
از خودش به نمایش گذاشت. گهگاه شــوخی های عجیب می کرد و با مهمان ها 
برخوردهای تندی داشت. تا جایی که یکی از برخوردهایش با واکنش های شدیدی 
روبه رو شد. به همین دلیل هم وقتی در ادامه فصل چهارم »کودک شو«، یک مرتبه 
در یکی از قسمت ها به جای پژمان بازغی، حمید گودرزی وارد برنامه شد و گفت: 
»با برنامه کودک شو در خدمتتان هستیم از شبکه نسیم اینبار با حمید گودرزی.« 
همه تعجب کردند. گمان اولیه بر این بود که گودرزی توانایی همراهی با کودکان 
و خانواده ها را ندارد و این برنامه را هم مشــابه پنج ستاره اجرا می کند. اما عملا 
چنین اتفاقی نیفتاد و در کمال تعجب اجرای قابل قبول و به نسبت موفقی داشت.

          موفقیت برنامه    کودک شو مخاطبان مخصوص به خودش را داشت و در کل 
مسابقه موفقی بود. پس از ورود حمید گودرزی به مسابقه هم تغییری در میزان 

مخاطبانش به وجود نیامد و کماکان به همان صورت ادامه پیدا کرد. 

          سابقه اجرا  حمیدرضا پگاه هم از جمله بازیگرانی است که پیش تر او را به عنوان 
بازیگر میزبان در برنامه »هزارداســتان« دیده بودیم. پــگاه از اوایل دهه هفتاد 
فعالیتش را در بازیگری شروع کرده و بازیگری است که معمولا نقش های پلیس 
یا مامور امنیت و ... دیده می شود. پگاه از مهر امسال اجرای مسابقه ای به نام »صفر 

و یک« را به عهده گرفت.
          سبک اجرا  اجرای برنامه »صفر و یک« یک مقدار با ســایر اجراها فرق دارد. 
ماجرا از این قرار است که داوران مســابقه در یک دکور بزرگ که اطراف آن چند 
ویدئووال قرار دارد می نشینند، طرح شــرکت کنندگان را می شنوند، با آنها وارد 
صحبت می شوند و با مجری گپ و گفت انجام می دهند. حمیدرضا پگاه کار سختی 
برای اجرای مســابقه ندارد و به صورت مداوم مشغول صحبت کردن و اظهارنظر 
نیست. با این حال در لحظاتی که روی صحنه است، به خوبی از پس مراوده با داوران 

و شرکت کننده ها برمی آید.
          موفقیت برنامه  مســابقه اتاق صفر و یک با شــعار »کارزارِ رقابــتِ ایده ها و 
استارتاپ ها« راه اندازی شده و از این جهت شباهت زیادی به مسابقه »میدون« 
دارد. به طور کلی صرفا برای افرادی جذاب اســت که دغدغه کارآفرینی و کار در 
حوزه استارتاپ ها دارند و در غیر این صورت جذابیتی برای مخاطبان معمولی ایجاد 

نمی کند. اجرای حمیدرضا پگاه هم در تغییر این وضعیت نقشی نداشته است. 

          سابقه اجرا  علیرام نورایی از اواسط دهه هشتاد به عنوان بازیگر شناخته شد و 
اغلب نقش هایی جدی یا مرموز بازی می کرد. او اولین بار سال 1398 برای اجرای 
»شهروند و مافیا« جایگزین بهنام تشکر شد. در این مدت فصل های مختلف این 

مسابقه را در شبکه سلامت اجرا کرده است. 
          سبک اجرا زمانی که اولین بار به جای تشــکر اجرای برنامه را به عهده گرفت، 
خیلی ها به اجرایش انتقاد کردند و نوشــتند نورایی با حرکات اغراق شده خشم 
ساختگی و بالا بردن صدای خود، قصد دارد هیجان بازی را بیشتر کند و این مسئله 
باعث شده اجرایش توی ذوق مخاطبان بزند. نورایی رفته رفته توانست خودش را 
در قالب این مسابقه جا بیندازد و هم به لحاظ جدیت و هم ایجاد هیجان، به جایگاه 
قابل قبولی برسد. به نحوی که درحال حاضر حتی می توانیم بگوییم نورایی بهترین 
گزینه برای اجرای این مسابقه است و چند درجه ای هم بهتر از تشکر اجرا می کند. 
          موفقیت برنامه   سال گذشته گزارشی منتشر کردیم درباره اینکه هرکدام از 
مسابقه های تلویزیونی در تلویبیون چه میزان بازدید دارند. در کمال تعجب به این 
واقعیت رسیدیم که »شهروند و مافیا« بین سایر مسابقه ها بالاترین بازدید را دارد. 
با توجه به اینکه این برنامه در شبکه ســلامت تولید می شود، این حجم از بازدید 
واقعا تعجب آور است و نشان از این دارد که خیلی خوب پیش رفته و با اصول خاص 

خودش مخاطبان را درگیر کرده است. 

          سابقه اجرا  نادر سلیمانی پیش از اجرای »اعجوبه ها« فقط به عنوان بازیگر میان 
مخاطبان شناخته شده بود. بعد از اینکه فصل اول »اعجوبه ها« با اجرای مهران 
غفوریان روی آنتن رفت، برای فصل دوم تصمیم بر این شــد که اجرای برنامه به 

نادر سلیمانی واگذار شود. 
          سبک اجرا  به طور کلــی »اعجوبه ها« با الگوبــرداری از برنامــه آمریکایی
 little big shots ساخته شده؛ برنامه ای با اجرای استیو هاروی، بازیگر و مجری 
مطرح آمریکایی. درواقع »اعجوبه ها« ارتباط مستقیمی با اجرای هاروی داشت و 
هم مهران غفوریان و هم نادر سلیمانی، تلاش می کردند برنامه را با همان سبک و 
سیاق پیش ببرند. در این بین، سلیمانی خیلی بیشتر از غفوریان تلاش می کرد به 
اجرای هاروی پایبند بماند. این پایبندی را می توان در تمام حرکات و شیوه خنده و 
طرز نگاه کردن و رفتار با بچه ها حس کرد. با همه این تفاسیر اما سلیمانی ثابت کرد 

در همراهی با کودکان قدرتمندتر از مهران غفوریان عمل می کند.
          موفقیت برنامه  »اعجوبه هــا« برنامه موفقی نبــود. به عنوان یک مســابقه 
استعدادیابی کودکان وارد عمل شــد اما هدف مشخصی نداشت. نه می توانست 
مخاطبان کودک را سر ذوق بیاورد و نه برای مخاطبان بزرگسال جذابیت داشت. با 
این حال می توان گفت برنامه در دوره ای که توسط مهران غفوریان یا نادر سلیمانی 

اجرا می شد یک سروگردن از شرایط فعلی بالاتر بود. 

          سابقه اجرا  بهنام تشکر پیش از »شهروند و مافیا« تجربه ای در اجرا نداشت 
و در این مسابقه براي اولین بار این عرصه را تجربه کرد. خود تشکر در مصاحبه ای 
گفته که اگر مسابقه خلاقانه ای به این شــکل نبود، هیچ وقت اجرای یک برنامه 
را نمی پذیرفته. تشکر از ســال 1390 بعد از ســال ها فعالیت تئاتری در سریال 
»ساختمان پزشکان« به مخاطبان معرفی شد و از آن به بعد حضورش را به عنوان 

یک بازیگر عموما نقش های کمدی در تلویزیون حفظ کرد. 
          سبک اجرا بهنام تشکر اولین مجری »شهروند و مافیا« بود. زمانی این بازی را 
اجرا کرد که نه در تلویزیون و نه شبکه خانگی اسمی از بازی مافیا نبود. با این حال 
اصول این بازی را به خوبی فرا گرفته بود و بخشــی از ساختار مرموز آن شده بود. 
بسیار جدی اجرا می کرد و حواسش کاملا جمع بود و اجازه تخلف به کسی نمی داد. 
درست است که علیرام نورایی بعدها »شهروند و مافیا« را با سبک جذاب تری پیش 

برد اما اجرای تشکر در آن دوره بسیار قابل تامل بود. 
          موفقیت برنامه   »شــهروند و مافیا« در شبکه ســلامت روی آنتن می رفت؛ 
شبکه ای که مخاطب زیادی ندارد اما جذابیت مافیا باعث شد که ابتدا علاقه مندان 
به این مسابقه و ســپس مخاطبان دیگر جذب برنامه شــوند. البته موفقیت در 
طول زمان بیشتر شد و حالا توانسته است به یکی از مهمترین و پرمخاطب ترین 

مسابقه های تلویزیونی بدل شود. 

          سابقه اجرا  اولین بار ســال 1380 به همراه جواد رضویان برنامه ای ترکیبی 
به اسم »کاغذ کاهی« را اجرا کرده بود؛ برنامه ای برای نقد سریال های تلویزیونی. 
زندگانی بعد از دو دهه فعالیت به عنوان بازیگر و تبدیل شدن به یک چهره شناخته 
شده و محبوب در این عرصه، امســال مجددا به عنوان مجری به میدان آمد و دو 

برنامه »قرنطینه« و »14 اینچ« را اجرا کرد. 
          سبک اجرا  زندگانی در »قرنطینه« گفت وگویی صمیمانه با مهمان ها داشت. 
در عین صمیمیت، فاصله اش را حفظ می کرد و برخوردی کاملا مودبانه داشت. 
وارد چالش نمی شد و در کل برنامه را در کمال آرامش اجرا می کرد. در برنامه »14 
اینچ« هم همین رویکرد را داشت. اینبار اما به دلیل ساختار ضعیف برنامه و سوالات 
تکراری که برای مهمان ها طراحی شده بود نتوانست آنطور که باید موثر واقع شود. 

او مصافی معمولی با مهمان ها داشت و اجرایش آنطور که باید به چشم نیامد.
          موفقیت برنامه   برنامه »قرنطینه« به هرجهت نسبت به »14 اینج« موفق تر بود. 
هم موضوع جالب تری داشت و هم اجرای زندگانی با این فرم بیشتر جور درمی آمد 
اما »14 اینچ« روی بستری تکراری پیش رفت و چیزی فراتر از نوستالژی بازی هایی 
که پیش تر در برنامه های مختلف دیده بودیم نداشت. آیتم های اطلاعات فیلم ها و 
سریال ها هم فاقد اطلاعات دقیق و جدید درباره آثار بود و خلاصه می توان گفت در 

کل اثری دمُده بود که موفقیتی در پی نداشت. 

          سابقه اجرا  ســلمان فرخنده را در فیلم ها و سریال های مختلفی دیده ایم اما 
از جمله بازیگران مطرح ســینما و تلویزیون نیســت. خودش هم چنین ادعایی 
ندارد. بیشتر از هرچیز به دلیل نزدیک بودن صدا و تا حدودی چهره اش با خسرو 
شکیبایی شناخته می شود. فرخنده پیش از این سابقه اجرا نداشت و اولین بار پاییز 
سال گذشته با اجرای برنامه »دست در دست« حضور در این عرصه را تجربه کرد. 
          سبک اجرا ســلمان فرخنده بیان خوبی داشــت و در گفت وگوها صمیمانه 
برخورد می کرد. در زمینه اجرا هم کاملا مســلط بود. سوال هایش از مهمان های 
برنامه روی محوری صحیح پیش می رفت و به طور کلی در بیشتر برنامه ها موفق 
ظاهر می شد. مشکل اصلی اجرایش این بود که گهگاه بی اطلاع از کارنامه مهمان 
برنامه، وارد استودیو می شد و گاف هایی می داد. این گاف ها در مصاحبه اش با لاله 

اسکندری نمود بیشتری داشت و با واکنش هایی همراه بود. 
          موفقیت برنامه   برنامه در پاییز سال گذشــته با دکوری گرم و پاییزی روی 
آنتن رفت و قرار بود برنامه ای برای ســرگرمی مردم در قرنطینه و ترغیب آنها به 
کمک رسانی در ایام کرونا باشد. قدم های موثری هم در این زمینه برداشته شد. 
»دست در دست« در کل جزو برنامه های قابل قبول تلویزیون است که پخش آن 
کماکان ادامه دارد. گرچه ســلمان فرخنده بعد از پایان فصل اول دیگر به اجرای 

این برنامه ادامه نداد.

پنج ستاره و کودک شوحمید گودرزیچهل تیکه و شب های مافیامحمدرضا علیمردانی شهروند و مافیاعلیرام نوراییاتاق صفر و یکحمیدرضا پگاه شهروند و مافیابهنام تشکراعجوبه هانادر سلیمانی  دست در دستسلمان فرخندهقرنطینه و 14 اینچامین زندگانی

           سابقه اجرا  شهاب حسینی اولین بار سال 1377 به عنوان مجری برنامه 
»اکسیژن« به میدان آمد و درواقع از اجرا وارد عرصه بازیگری شد اما در این 
سال ها همه او را به عنوان بازیگر می شناختند و زمانی مجددا اجرا را تجربه 
کرد که برای بازیگری یک سیمرغ و چهار دیپلم افتخار داشت و جایزه بهترین 

بازیگر مرد جشنواره فیلم کن گرفته بود.
           سبک اجرا سبک خاصی در اجرا نداشــت و همین مسئله هم به مشکل 
اصلی او در این برنامه بدل شد. از همان یکی دو برنامه اول مشخص شد که 
بدون هیچ برنامه ریزی یا پیش زمینه ای روی صحنه می آید و می خواســت 
به شکل بداهه، همه چیز را پیش ببرد. حتی خودش هم در یکی از برنامه ها 
با افتخار گفت: »من وقتی می آیم اینجا نــه پلاتویی دارم و نه حتی انتخاب 
کرده ام که چه می خواهــم بگویم. چرا بایــد از پیش تعییــن کنم که چه 
می خواهم بگویــم؟« خب نتیجه هم این بود کــه مصاحبه هایی ملال آور با 

سوالاتی تکراری انجام می داد و با مهمان ها بداهه وارد شوخی می شد. 
          موفقیت برنامه  در مقایســه با تاکشــوهای چند وقت اخیر سروصدای 
زیادی به پا کرد اما با اینکه پتانسیل زیادی برای تبدیل شدن به یک برنامه 
جذاب پرمخاطب را داشت، آنطور که باید موفق نبود. درست است که بعضی 
مهمان های درجه یک هم مهمان برنامه شدند اما از حضور آنها برای تبدیل 

کردن برنامه به یک اثر شاخص استفاده نشد. 

          سابقه اجرا   سیامک انصاری از دهه هفتاد به عنوان بازیگر فعالیت می کند و 
بیشتر به واسطه آثار کمدی مهران مدیری شناخته می شود. او به عنوان بازیگر 
یکی از برنامه های »هزار داستان« را اجرا کرده و تجربه اجرای چهارمین جشن 
سالانه موسیقی ما را دارد. اما به عنوان مجری یک برنامه ثابت، تا به حال او را 
ندیده ایم. انصاری سال گذشته به همراه جواد رضویان، کارگردانی یک سریال 
به نام »صفر بیست ویک« را هم تجربه کرد؛ تجربه ای که اتفاقا موفقیت آمیز 
نبود. او یک دوره هم در آگهی های گســترده یک کالا حضور پیدا کرد و آنجا 
هم مثل یک مجری مستقیم با مخاطبانش درباره کالای مورد نظر صحبت 
می کرد. او حالا قرار اســت یک رئالیتی به نام »جوکر« را در شــبکه نمایش 

خانگی اجرا کند.
          سبک اجرا  درباره سیامک انصاری وضع متفاوت است. چون رئالیتی شوی 
»جوکر« هنوز منتشر نشــده و دقیقا نمی دانیم با چه سبک و سیاقی از اجرا 
توسط سیامک انصاری مواجهیم. اما با توجه به تعریفی که از برنامه ارائه شده 

احتمالا به عنوان یک کمدین، در اجرا هم شوخ طبعی خواهد داشت.
          موفقیت برنامه   رئالیتی شوی »جوکر«، با الگوبرداری از نمونه های موفق 
خارجی ساخته  شده و قرار اســت هربار هشت بازیگر کمدین باهم به صورت 
بداهه رقابت کنند. ماجرا از این قرار اســت که آنها در یک اتاق دربسته قرار 
می گیرند و باید برای خنداندن یکدیگر تلاش کنند اما خودشان نباید بخندند.

          سابقه اجرا   دیرباز را از اواخر دهه هفتاد به عنوان بازیگر می شناسیم. اولین بار 
سال 1398در مسابقه »دست فرمون« به عنوان مجری به میدان آمد و فصل اول 
این مسابقه را اجرا کرد. دو سال بعد اجرای فصل دوم مسابقه »شب های مافیا« را 

به عهده گرفت؛ مسابقه ای که تا همین چند وقت پیش ادامه داشت. 
          سبک اجرا زمان اجرای برنامه »دست فرمون« از اجرایش تعریف کردیم و 
نوشتیم به دلیل علاقه زیادش به موضوع برنامه، خیلی خوب از پس اجرای آن 
برآمده. هم گفت وگوها را خوب پیش می برد و هم اطلاعات خوبی در این زمینه 
دارد. زمانی که به عنوان مجری برنامه »شــب های مافیا« انتخاب شد و به جای 
محمدرضا علیمردانی برنامه را اجــرا کرد از همان ابتــدا اجرایش با مخالفت 
روبه رو شد. او جدیت علیمردانی را نداشــت و خیلی صمیمانه و شوخ طبعانه با 
شرکت کننده ها وارد تعامل می شد، به همین دلیل هم یکجاهایی نظم برنامه از 
دستش درمی رفت. البته رفته رفته بیشتر به فضا مسلط شد و در برنامه های آخر 

به تسلط خوبی در اجرا رسید. 
          موفقیت برنامه   »دســت فرمون« با اینکه مســابقه جدید و جذابی به نظر 
می رســید اما آنطور که باید در جلب مخاطب موفق نبود. البته در فصل اول به 
نسبت قدرتمند ظاهر شد اما در ادامه به جایی نرسید. »شب های مافیا« برنامه 
جذاب و پرمخاطبی بود و این جذابیت تا پایــان هم ادامه پیدا کرد و مخاطبان 

کاملا درگیر آن شدند. 

          سابقه اجرا   مجید صالحی پیش از اینکه در سال 1399 تصمیم به ساخت 
برنامه »ام شو« بگیرد و خودش هم آن را اجرا کند، سابقه دیگری در اجرا نداشت. 
او را به عنوان کارگردان و بازیگر تلویزیون و ســینما می شناختیم؛ بازیگری که 

بیشتر روی بازی نقش های کمدی و ساخت فیلم های کمدی تمرکز داشت.
          سبک اجرا  مجید صالحی تنها زمانی می توانست در اجرای »ام شو« موفقیتی 
به دست بیاورد که اول از همه پای مهمان های جذابی را به برنامه باز می کرد که 
در هیچ برنامه دیگری حاضر نشــده بودند. در این صورت چالش های عجیب و 
بازی های کاملا متفاوت با این چهره ها می توانست جذابیت ویژه ای داشته باشد. 
اما از آنجایی که اکثر مهمان هایش همان هایی بودند کــه بارها در برنامه های 
مختلف دیده بودیم، نیاز بود که سبک و سیاق اجرایش را تغییر دهد و چالش 
جدیدی پیش روی آنها بگذارد. اما خیلی معمولی وارد اجرا شــد و سوال هایی 

مطرح کرد که بارها شاهدش بودیم. 
          موفقیت برنامه  »ام شو« مدت زمان کوتاهی )12 قسمت( تولید شد و در این 
مدت بیشتر از اینکه به واســطه جذابیتش مطرح شود، به خاطر حواشی اي که 
داشت سر زبان ها افتاد. حاشیه های صحبت های اکبر عبدی درباره محمدرضا 
شــریفی نیا و رئیس جمهور وقت، باعث شــد برنامه برای مدتی متوقف شود و 
صالحی مجبور به پاسخگویی شود اما بعد از آن هم مدت زمان زیادی طول نکشید 

که برنامه به اتمام رسید.

          سابقه اجرا   بعد از یک تجربه نصفه و نیمه در اجرای برنامه »کلاسیکو«، 
برای اجرای برنامه »پیشگو« انتخاب شد. او سال 1392 به عنوان بازیکن سابق 
تیم پرسپولیس در سریال »پژمان« بازی کرد و آنقدر بازی اش به چشم آمد 
که در مدت زمان کوتاهی به پروژه های مختلف سینمایی و تلویزیونی دعوت 
شد. جمشیدی زمانی برای اجرای برنامه »پیشگو« انتخاب شد که نامش در 

فهرست بازیگران پولساز سینما قرار گرفته بود.
          سبک اجرا پژمان جمشــیدی با اینکه به عنوان یک کمدین شــناخته 
می شود اما در اجرای »پیشگو« سبک و سیاق دیگری در پیش گرفت. او وجه 
طنازانه خودش را به عنوان برگ برنده فقط در موقع نیاز رو می کرد و به اشتباه 
وارد شوخی با مهمان های برنامه نمی شد. تلاش می کرد که گفت وگو از مسیر 
خارج نشود و از طرفی با مهمان هایش وارد چالش سخت نمی شد. او در کنار 
مهمان قرار می گرفت و با احترام کامل سعی می کرد کاری کند که مهمان 

خودش هم فراموش می کرد وارد چالش شده است. 
          موفقیت برنامه  پیشگو برنامه موفقی بود. هم به لحاظ دعوت از مهمان ها 
متنوع عمل می کرد و هم مهمان ها را وارد چالش هایی می کرد که هم برای 
خودشــان و هم مخاطبان جذاب بود. البته بخش مهمی از این موفقیت به 
اجرای پژمان جمشیدی برمی گشت که با سبک خاص خودش در گفت وگو، 

اوقات خوشی را برای مخاطبانش به وجود می آورد.

          سابقه اجرا  ســام درخشــانی از اواخر دهه هفتاد فعالیتش را در سینما و 
تلویزیون شروع کرده و درحال حاضر هم در آثار کمدی و هم جدی به جایگاه 
خوبی در میان مخاطبان رســیده است. ســال 1398 برای اولین بار اجرای 

مسابقه »ایران« شبکه یک را به عهده گرفت. 
          سبک اجرا  سام درخشانی، بازیگر خوبی اســت اما به عنوان مجری موفق 
نشد تسلط خوبی روی اجرای مسابقه داشته باشــد. هیجان این بازیگر برای 
اجرای این برنامه کافی نبود و خیلی جاها تصنعی رفتار می کرد. خودش هم در 
مصاحبه ای گفته بود که ادعایی برای اجرا ندارد و مسابقه ایران اولین و آخرین 
مسابقه ای است که اجرا می کند. چون نه علاقه ای به اجرا دارد و نه انرژی برای 
ادامه آن. حتی گفته در قسمت اول آنقدر اذیت شده و تحت فشار قرار داشته 
که نزدیک بود گریه اش بگیرد و اگر دست چک همراهش بود، همان مبلغی که 

گرفته بود را برمی گرداند و می رفت.
          موفقیت برنامه  جدای از بحث اجرا، خود مسابقه هم هیجان خاصی برای 
مخاطبان نداشت. سوال ها خیلی ســاده انتخاب شده بودند و شیوه برگزاری 
مســابقه هم چندان هیجان انگیز نبود. حالا که با برخی تغییرات در ساختار 
مسابقه، شــاهد پخش آن با اجرای سعید شیخ زاده هســتیم، بیشتر متوجه 
می شــویم که آن زمان از پتانسیل های چنین مســابقه ای به خوبی استفاده 

نشده بود. 

          سابقه اجرا   ســال 1394به همراه جواد رضویان و بیژن بنفشه خواه برنامه 
ترکیبی »سه شو« را اجرا کرد. این برنامه از بخش های مختلفی مثل استعدادیابی 
خوانندگان، بخش نمایشی، گزارش های مردمی و... تشکیل شده بود. با این حال 
همه غفوریان را در تمام این سال ها به عنوان کمدیني محبوب می شناختند و قبل 
از اینکه سال 1398 به عنوان مجری برنامه »اعجوبه ها« به میدان بیاید، مدت ها 

در برنامه »خندوانه« استندآپ کمدی اجرا می کرد.
          سبک اجرا ســبک اجرای غفوریان برای »اعجوبه هــا« برگرفته از اجرای 
استیو هاروی در little big shots بود. البته غفوریان سعی می کرد تا حدی 
هم شوخ طبعی خودش را به اجرا اضافه کند. او بیشتر از اینکه به عنوان مجری، 
با جدیت برنامه  را پیش ببرد، درگیر بازی و شــوخی با بچه ها می شــد. البته از 
آنجایی که مخاطبان او را کامل می شــناختند و به عنوان یک کمدین قبولش 
داشتند در کل او را با این شــرایط در جایگاه مجری می پذیرفتند اما به صورت 

حرفه ای در اجرا موفقیتی نداشت. 
          موفقیت برنامه   »اعجوبه ها« صرفا مکانی برای به نمایش گذاشتن استعدادها 
بود و نه رقابتی وجود داشت و نه بعد از کشف استعداد، آموزشی به بچه ها داده 
می شــد. به همین دلیل هم این بی هدفی تا حدی مخاطبان را اذیت می کرد. 
»اعجوبه ها« با وجود پتانسیل های زیادی که داشت اما عملا موفقیتی به دست 

نیاورد و هنوز هم بهبود پیدا نکرده است. 

          سابقه اجرا  پوریا پورسرخ از اوایل دهه هشتاد به عنوان بازیگر شناخته شد و 
در فیلم ها و سریال های مختلفی بازی کرد اما هیچ وقت پیش از این سابقه اجرا 
نداشت. او اولین بار زمســتان 1399 با اجرای مسابقه ایرانیش به این عرصه راه 

پیدا کرد.
          سبک اجرا   در اولین قسمت مسابقه که با حضور چند چهره شناخته شده 
مقابل دوربین رفت، اجرای خوبی نداشت اما کم کم توانست به خودش مسلط 
شود و سروسامانی به اجرایش بدهد. پورسرخ برخلاف بسیاری از مجریانی که 
تلاش می کنند با ادا و بالا و پایین پریدن، یک مسابقه را جذاب کنند، تلاشی برای 
این امر انجام نمی داد اما به صورت ذاتی هم شــخصیت پرسر و صدا و پرهیجانی 
نداشت. او در اجرا مبادی آداب بود و سعی می کرد مراحل مختلف را طبق اصول، 
پیش ببرد اما خب در رفتارش هیجانی دیده نمی شــد. آرامش پورسرخ شاید 
می توانست در کنار شور و هیجان تماشاچیان داخل استودیو تا حدودی خنثی 
شود اما مشکل اینجا بود که تماشاچی ها هم هیجانی ایجاد نمی کردند و همین 

باعث شد مسابقه جذابیت چندانی نداشته باشد. 
          موفقیت برنامه   بخشی از عدم موفقیت مسابقه به ماجرای محدودیت های 
کرونایی و حذف تماشاچیان برمی گشت. مسابقه با توجه به موضوع اش پتانسیل 
خوبی برای تبدیل شــدن به یک اثر درجه یک داشــت اما این ایده ها به جهت 

مناسبی پیش نرفت و موفقیتی نصیب برنامه نشد. 
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